
 

Møde i Frivillighedsrådet  
Mandag, den 27. november 2023 kl. 14.30-16.30 i mødelokale 121 (1. sal) på 
Tønder Rådhus  
 
Deltagere:  
 
Poul Erik Hansen, forperson 
Karin Müller, næstforperson 
Erik Christensen Jensen, ordstyrer fra pkt. 5 
Irene Feddersen 
Annette Fugleberg Wind 
Børge Hansen Rossen 
Dorte Friis  
Jørgen Ørbæk Petersen 
Katja Quilty 
 
Mikkel Leth Jespersen, afdelingsleder 
Kirsten G. Nissen, frivilligkoordinator/sekretær, ordstyrer pkt. 1-4 
 
Arbejdsgrupper: 
 
Gruppe 1: Planlægning af stormøde  
Karin Müller, Erik Christensen Jensen, Kirsten G. Nissen  
 
Gruppe 2: Frivilligpolitik & PR  
Katja Quilty, Jørgen Ørbæk Petersen, Poul Erik Hansen, Kirsten G. Nissen  
 
Gruppe 3: Samarbejde mellem Frivilligcenter Tønder og Frivillighedsrådet  
Frivillighedsrådet: Karin Müller, Kirsten G. Nissen 
Frivilligcenter Tønder: Centerleder Liv Jensen, Ditte Madvig Evald og 1 bestyrelsesmedlem fra Frivilligcenter 
Tønder  
 
Frivillig Fredag: xx 
 
Pjece: Karin Müller, Erik Christensen Jensen 
 
Tværsilogruppen: Poul Erik Hansen, Kirsten Nissen 
 
Arbejdsgruppe for ny organisering af frivilligområdet: Karin Müller, Jørgen Ørbæk Petersen  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 



 

Referat 
 
1. Ankomst og kaffe samt fotografering til kommunens hjemmeside. 
 
2. Præsentationsrunde. 
Mødets deltagere præsenterede sig.  
Poul Erik Hansen oplyste, at afdelingsleder Mikkel Leth Jespersen fremover ville deltage i Frivillighedsrådets 
møder for at styrke samarbejdet med forvaltningen. Et samlet råd godkendte aftalen.  
 
3. Godkendelse af dagsordenen. 
Dagsordenen blev godkendt. 
 
4. Konstituering med valg af formand, næstformand og kasserer. 
 
Der blev foretaget valg af henholdsvis forperson og næstforperson ved afstemning. 
Poul Erik Hansen blev valgt som forperson og Karin Müller blev valgt som næstforperson. 
 
Forvaltningen tilbød at undersøge muligheder for, at Frivillighedsrådets penge kan udbetales af 
forvaltningen. Valget af kasserer udskydes, indtil det er afklaret. 
 
5. Rådets forretningsorden revideres. 
Den gældende forretningsorden vedlægges. 
 
Forretningsordenen blev revideret, og den reviderede udgave udsendes med referatet. 
 
6. Udarbejdelse af årshjul for Frivillighedsrådets møder i 2024. 
Udkast vedlægges. 
Husk kalender for 2024. 
 
Der blev aftalt mødedatoer for møder og arrangementer i 2024. Årshjulet sendes med referatet. 
 
7. Frivillighedsrådets opgaver. 

• Det aftales, hvilke arbejdsgrupper rådet vil have, og hvem der deltager i arbejdsgrupperne. 
 
Det blev aftalt, at fordelingen i arbejdsgrupperne skulle tages op efter intromødet med de nye 
rådsmedlemmer.  
 
Poul Erik Hansen orienterede om rådets opgaver. Han ville gerne, at der var nogle i det nuværende råd, der 
fulgte Socialudvalgets og Sundhedsudvalgets dagsordner og referater. Han opfordrede også til, at der skulle 
følges med i, hvad der sker på landsplan, - også i forhold til de store landsorganisationer og bl.a. Frise og 
VIVE.  
Tidligere var Tønder Kommunes Frivillighedsråd blevet brugt af det nationale Frivilligråd, oplyste Poul Erik 
Hansen, der selv havde været aktiv i den forbindelse, og gerne ville være det igen. 
Der blev orienteret om rådets opgaver bl.a. planlægning af stormøder og revidering af foreningshåndbogen. 
Kontakten til foreningerne (kaldet Fadderskabsordningen/buddy-ordning) var ikke lykkedes inden corona-
pandemien, og var ikke kommet i gang endnu. Tværsilo gruppen var også sat på standby efter 
kommunalvalget, da der var nye personer på posterne. 
Poul Erik Hansen havde fået en mail fra Morten Riis vedr. medlemsskab af Foreningen til Bæredygtig 
Udvikling, og der var desværre sket en misforståelse ift. Frivillighedsrådets medlemskab. Poul Erik Hansen 
havde spurgt, om rådet kunne indtræde senere og afventede svar på dette. 



 

 
Karin Müller ville gerne, at der blev et amarbejde med Frivilligcenter Tønder omkring kontakten til 
foreningerne, således at der kunne blive en tættere kontakt og dialog med foreningerne. Mikkel Jespersen 
henviste til, at det netop var en af de udfordringer, som arbejdsgruppen omkring nyorganisering af 
frivilligområdet havde drøftet.  
Poul Erik Hansen oplyste, at han forventede, at Frivillighedsrådet på sigt ville blive et udvalg i Frivilligcenter 
Tønder. 
 
8. Orientering om Frivilligrådets landspanelmøde ved Katja Quilty. 
 
Katja Quilty havde deltaget i Frivilligrådets landspanelmøde den 5. oktober, og det var anden gang.  
Alle landets frivilligråd var blevet bedt om at udpege en repræsentant til landspanelet. 
 
Mødet foregik i Aarhus og varede 2 timer. Der deltog ca. 30 mennesker fra hele landet. De fleste deltagere 
var ansatte fra frivilligcentrene, og det undrede Katja Quilty, da det gav en mærkelig sammensætning ift. 
Frivilligrådet, da det så var frivilligcentrene, der diskuterede. Det blev oplyst, at det i mange af kommunerne 
er lederne af frivilligcentrene, som også er blevet ledere af frivilligrådene. 
 
Frivilligrådet orienterede om de nuværende overordnede opgaver: 
Rådgive social- og boligministeren, bidrag til den offentlige debat, udvikle og udbrede samarbejdet mellem 
sektorerne, arbejde for gode rammer og vilkår for den frivillige sektor. 
 
Vision for rådet: Frivilligrådet vil styrke civilsamfundets betydning for og indflydelse på velfærdssamfundet. 
Frivilligrådet inddrager viden ved afholdelse af landspanelmøder 2 gange årligt.  
 
Frivilligrådet orienterede om de nuværende fokusområder: 
Ordentlige vilkår i den frivillige sociale sektor, god ledelse, samarbejde med Center for frivilligt socialt arbejde 
(CFSA), Det nationale partnerskab om unge uden job og uddannelse, § 18 uddelinger, samarbejde mellem 
kommuner og frivillige.  
Der er store lokale forskelle på forvaltning af § 18 tilskud, og i mange kommuner heriblandt Tønder går flere 
af § 18 midlerne til partnerskaber. 
 
Frivilligrådet vil nedsætte en projektgruppe, der kigger på de fælles problemstillinger, og som skal udarbejde 
et § 18 inspirationskatalog. Praksisser i kommunen skal afdækkes ved interviews med kommunale 
fritidskonsulenter, ansvarlige chefer, frivilligråd m.fl.  
 
På landspanelmødet blev der endvidere talt om at udvide mulighederne for tilskud jf. § 18:  
Nogle kommuner arbejder med mundtlige ansøgningsrunder for at aflaste ansøgerne. En udfordring er, at 
der ikke kan planlægges langtids med 1-årige bevillinger, og derfor skal det også være muligt at søge 
flerårigt. Omkring afrapportering skal det være muligt at søge uden efterfølgende regnskabskrav.  
Frivilligrådet vil også opfordre til at støtte til drift. Der kommer også en opfordring til, at der skal kunne søges 
løbende.  
 
Frivillighed er kommet på skoleskemaet, og det var det nationale frivilligråd ikke klar over, oplyste Katja 
Quilty. 
 
Der blev spurgt om, hvor mange frivlligråd, der deltog i mødet. Antallet var dog ikke blevet oplyst på mødet. 
FRISE var ikke til stede.  
 
Dias fra mødet udsendes med referatet.  



 

 
9. Punkter til næste møde og eventuelt. 
 
Det blev aftalt, at akademileder Esben Tøstesen skulle inviteres til et møde i Frivillighedsrådet, idet rådet 
gerne vil i dialog omkring Trænerakademi-Tøndermodellen. 
Poul Erik Hansen fortalte, at der havde været et møde mellem Frivilligcenter Tønder og Esben Tøstesen. Poul 
Erik forventede, at Frivilligcenter Tønder skulle indgå i et samarbejde omkring projektet bl.a. for at sikre at 
projektet ikke forsvinder igen efter endt projektperiode. 
 
Poul Erik Hansen var blevet ringet op af Mark Olsen fra Dansk Folkehjælp, som efterlyste frivillige til deres 
nye genbrugsbutik i Skærbæk. Rådet blev opfordret til at henvise interesserede frivillige til Dansk Folkehjælp. 
 
 


